

LETTER NUMBER 280

1 1842-08-07
2 Monsieur Bonaventure, Professeur au Pensionnat des Joséphites a Tirlemont

Loués st. J. M. J.

Mon cher Bonaventure

Le vif intérêt que m'inspire la maison de St. Stanislas, m'y porte, en esprit, bien fréquemment, et me fait desirer des nouvelles ce qu'on y fait, avec une espèce d'impatience. Dites-moi donc, mon cher ami, comment s'y est-on pris pour mettre en oeuvre depuis ma visite, les recommandations que je vous ai faites tant relativement à vous même, que relativement aux autres professeurs et au surveillant ? Jusqu'à quel point a-t-on réussi à inspirer plus d'application aux études et plus de piété aux élèves ? Quel effet a produit sur ceux-ci, l'annonce que la distribution des prix ne sera pas publique cette année ?

Vous aurez soin de vous munir de tous les documents nécessaires pour donner au Chapitre général, les renseignements qu'on a droit d'attendre de vous.

Je vous donne, mon cher fils, ma bénédiction et je vous réitère l'assurance de mon dévouement.

Dites de ma part à Mr le Supérieur, qu'il fasse apprendre à frère Louis, la méthode d'instruire les élèves de la classe gratuite. On doit prendre tels moyens qu'on croira les plus capables d'obtenir que Louis et Joachim soient en état d'être employés à cette fonction. Vous saurez plus tard mes motifs de cette décision.

Votre Père en J. C.

Gand 7 août 1842

C. G. Van Crombrughe

Mes respects à Mr le Supérieur et des compliments à tous les Professeurs.

7 August 1842

To Mr Bonaventure, teacher at the Josephite Boarding School at Tirlemont.

Praised be Jesus, Mary and Joseph

My dear Bonaventure¹

The lively interest which the house of St Stanislas frequently inspires in me, makes me eager for news of what is going on there with a sort of impatience. Tell me then, my dear friend, how far have you got since my last visit with putting into practice the recommendations I made about yourself as well as your teachers and your housemaster? How successful have you been in inspiring the pupils to apply themselves more to their study and to become more pious? What has been the reaction among them to the announcement that prize giving will not be public this year?

Take great care to ensure to provide yourself with the necessary documentation needed to give the general Chapter all the information it expects from you.

I give you my blessing, my dear son, and I reiterate the assurance of my devotion.

Tell the Superior on my behalf that he should make Brother Louis² learn how to instruct the pupils in the free class. One must take whatever measures are believed to be the most likely to ensure that Louis and Joachim³ are in a state in which they can be employed in this task. You will understand later the reasons for this decision.

Your Father in Jesus Christ,

Ghent 7th August 1842

C. G. Van Crombrughe

My respects to the Superior and my compliments to all the Teachers.

¹ Mr Bonaventure Loomans [34]

² Mr Louis Loonis [100]

³ Br Joachim Bekhaert [49]